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 المستخلص
 

ف ا يهدد ال ياه ال بيعيي  على شككككككور فولور في نر فوان في البيحي ال  ي يفي الغالب الدايبنزوفيوران يتواجد 

للنباتات وال يوانات ويشور خ را على ص ي الأنسان. ال عالجي البيولوجيي هي واحدة فن الع ليات التي ي ون أن 

ى سككت ت بوتيريا ف ليي فوجوده في التربي تخفف فن تلوث التربي ال لوثي. وتهدف هذه الدراسككي على التعرف عل

لدايبنزوفيوران. تم ج ع العينات فن فناطق فختلفي وتم  حول فن قي فوي ال ورفي ولها القدرة على ت لير فادة ا

اسككتخدافها لعزل أنواب بوتيريا لها القدرة على ت لير هذه ال ادة الوي ياةيي الخ رة بيحيا . تم اختيار سككت ت بوتيريا 

 DCPIP andفثكككر اختبكككار  الت كككاليكككر النوعيكككياجريكككل عليهكككا  DF9, DF2 and DF6نـكككككككككككك   دةف كككد

Spectrophotometer تم اختيار العيني .DF9  الت لير الو ي باسككككككتخدا لإجراء HPLC  عليها. وعتوة على

عليها باستخدا  التقنيات البيوني ياةيي والجزيحيي. وتظهر النتاةج أن نر  والتعرف الست ت البوتيريا ت ديد تم  ذلك

فقارني  DCPIPالعينات الثتثي التي تم اختيارها تغير لونها فن اللون الأزرق الى اللون الأبيض في وجود صبغي 

ي ضوةيي عاليي تظهر العينات ال  ددة نثاف UV spectrophotometer( وباستخدا  controlبالعيني الأساسيي )

تؤند  DF9) ت لير نروفاتوجرافي لسكككككاةر عالي الأداء( للعيني  HPLCنتيجي اختبار نانل نانوفتر. و ٦٠٠عند 

٪ تقريبا  فقارنه بالعيني الأول الأسككككاسككككيي ١٠٠حيث انه يقو  بت لير الدايبنزوفيوران بنسككككبي ال عالجي قدرته على 

(controlوستخلصنا فن دراستنا الى ان هذه .)  ي ون استخدافها لتنظيف البيحي فن هذه ال ادة البوتيريا الست ت

 الوي ياةيي الخ يرة.
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Abstract 

Dibenzofuran mostly found in the chlorinated form are omnipresent in the environment 

endangering normal flora, fauna and posing a risk to human health. Bioremediation is 

one of the processes that could alleviate the polluted soil of contamination. The study 

aimed to identify native bacterial strains present in soils around Makkah region that 

degrade dibenzofuran. Samples collected from the different region was used to isolate 

bacterial species capable of degrading this environmentally hazardous chemical. 

Bacterial strains designated as DF9, DF2 and DF6 were selected for qualitative analysis 

such as DCPIP and spectrophotometer. DF9 was selected for the quantitative analysis 

using HPLC. Furthermore, the selected bacterial strains were identified using 

biochemical and Molecular technique. Results show that all of the three selected 

samples change its color from blue to white in the presence of DCPIP dye compare to 

control. Using UV spectrophotometer the selected samples also show high optical 

density at 600 nm. Result of HPLC (High-performance liquid chromatography) 

analysis of DF9 confirms its degradative ability as it degrades almost 100 % of 

dibenzofuran compared to the control one. It is concluded from our studies that these 

strains can be used to clean the environment from this hazardous chemical. 
 

 

 


